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2011MME03 
 
VERSLAG van de vergadering van de statencommissie Milieu, Mobiliteit en Economie 
van 29 november 2010 
 
Aanwezig: 
P.C. Pollmann (PvdA, voorzitter), drs. W.M. de Jong (gedeputeerde), R. van Lunteren 
(gedeputeerde), F. Bersch (SP), J.W. Benschop (SGP), mw.drs. U.P. Blom (PvdA), mw.drs. 
W.A. Bodewitz (PvdD), J. Fastl (GroenLinks),  drs. C. de Heer (ChristenUnie), ir. N.J.P. 
Hoefnagels (D66), mw.N.P.B. van ’t Hooft (PvdA), mr. P. Kelder (VVD), J.F.M. 
Kloppenborg (GroenLinks), J.A.J. Konings (VVD), mw. D. Lamers-Tiecken (VVD), R. Roos 
(Mooi Utrecht), mw.drs. J.C.M. Versteeg (D66) 
 
Van Ambtelijke zijde aanwezig: 
dr. R.J. Poort (adjunctgriffier) 
 
Afwezig: C.J.J. van Ee (CDA), J. Konijnenbelt (CDA) 
 

1. Opening 
De voorzitter opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom.  
 
2. Mededelingen en Ingekomen Stukken 
Mededelingen 
- De voorzitter memoreert de Commissie via de mail te hebben geïnformeerd over de wijze 

waarop met de grote bespreekpunten op de agenda wordt omgegaan. Het vertrouwelijke 
agendapunt 11, Fonds uitplaatsing hinderlijke bedrijven, is voorafgaand aan deze vergadering 
besproken.   

- Aan het slot van de vergadering wordt het vertrouwelijke agendapunt 11a. Bestuursakkoord  
ingelast. Hiervoor is een memo van de heer Van Lunteren toegestuurd.  

- Voor de Staat van Utrecht is een Statenbrief nagezonden; deze ligt op de desks. 
- De ter kennisname stukken, die zijn rondgestuurd in de cyclus van de vervallen vergadering van 

de commissie MME van 1 november jl., zijn wederom geagendeerd.  
- Op 23 en 24 november jl. zijn mails rondgestuurd met informatie over de Brabantse 

Herstructureringsmaatschappij.  
- Alle statenleden hebben een brief ontvangen over de stand van zaken Stationsgebied Driebergen-

Zeist. 
- Op maandag 17 januari 2011 van 12.00 – 13.30 uur zal een informele bijeenkomst worden 

georganiseerd over het op te stellen Provinciaal Milieubeleidsplan 2011 – 2015. 
- Op 3 februari 2010 zal een afsluitend diner voor de commissie MME worden georganiseerd. 

Nadere informatie over tijd en locatie volgt.   
 
Ingekomen Stukken  
2.01 Gemeenschappelijke Regeling Afvalverwijdering Utrecht AVU begroting 2011 
Wordt voor kennisgeving aangenomen. 
2.02 De heer R.J.A. van Dopperen gebruik van UB-plus 
Wordt voor kennisgeving aangenomen. 
2.03 Beantwoording vragen SGP inzake opheffing van buslijn 112 uit de OV concessie Gooi en 
Vechtstreek 
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De heer Fastl merkt op dat in het kader van de concessieverlening sterk is gekeken naar de buslijnen op 
zich en het gebruik daarvan; er is niet gekeken naar de rol van een buslijn binnen een netwerk. Buslijn 
112 is een van die voorbeelden, die als gevolg van deze werkwijze verdwijnt. GroenLinks staat op het 
standpunt dat bij een volgende concessieverlening duidelijk moet worden gekeken naar welke functie 
buslijnen kunnen krijgen binnen een netwerk.   
2.04 Beantwoording vragen GroenLinks en D66 over fietsroutes omgeving N237 De Bilt 
De voorzitter geeft in eerste instantie het woord aan de heer Rinus Scheele van de Fietsersbond afd. De 
Bilt, die zich als inspreker heeft aangemeld.   
De heer Scheele leest zijn betoog voor. De tekst is als bijlage bij het verslag gevoegd. Kortheidshalve zij 
verwezen naar de inhoud.  
De heer Hoefnagels merkt op dat in het memorandum in antwoord op de vragen van GroenLinks en D66 
staat dat over de voorstellen met betrekking tot de fietstunnels in overleg met o.a. de gemeente De Bilt 
en de Fietsersbond worden opgesteld. Spreker informeert of het klopt dat de Fietsersbond thans nog 
alleen problemen heeft met de kruising bij de Kapelweg.  
De heer Scheele antwoordt in zijn betoog niet te zijn ingegaan op de overige problemen, omdat deze niet 
onder provinciale-  maar gemeentelijke verantwoordelijkheid vallen.   
De heer Fastl vestigt de aandacht op het bij het betoog van de heer Scheele gevoegde kaartje. Daarop is 
E de huidige en volgens de Fietsersbond beste locatie voor de tunnel. Spreker begrijpt dat één van de 
bezwaren om geen nieuwe tunnel op de huidige locatie (E) aan te leggen is, dat er dan tijdelijk geen 
tunnel is. Geïnformeerd wordt of de Fietsersbond in deze een alternatief heeft.  
De heer Scheele geeft aan dat de ervaring is dat fietsers veelal de kortste weg nemen. Iets verder dan 
locatie A, waar de Utrechtse weg en de Dorpsstraat bij elkaar komen, ligt ook de Bilthovense weg. De 
Fietsersbond heeft vernomen dat in het kader van de aanpak van de Bilthovenseweg een gelijkvloerse 
oversteek wordt aangebracht. Dit is een goed alternatief. Het betekent voor de fietsers echter wel dat zij 
een stukje om moeten rijden, maar het betreft een tijdelijke situatie.   
De heer Fastl merkt op dat genoemde gelijkvloerse oversteek een nieuw gegeven betreft. Verzocht 
wordt om een nadere toelichting ten aanzien van de mogelijkheden.  
De heer Van Lunteren memoreert de door GroenLinks en D66 gestelde vragen te hebben beantwoord. 
Thans worden nieuwe elementen toegevoegd. Spreker zegt toe dat nader zal worden gekeken naar de 
inbreng van de heer Scheele en spoedig een schriftelijk antwoord tegemoet kan worden gezien op de 
vragen die naar aanleiding daarvan zijn gesteld. Wel merkt spreker op dat dit project op een gegeven 
moment ten uitvoer moet worden gebracht. Indien de provincie tot het oordeel komt dat hetgeen door de 
heer Scheele naar voren is gebracht op grond van technische- dan wel verkeerskundige argumenten niet 
mogelijk is, zal het voorgestane traject worden doorgezet.   
Nadat de voorzitter de heer Scheele heeft bedankt voor zijn komst en inbreng sluit hij de bespreking 
over dit onderwerp af.   
 
3. Rondvraag 
De heer Hoefnagels informeert naar de voortgang van de Regionale Uitvoeringsdiensten. 
De heer De Jong antwoordt, dat de commissie volgende week een brief tegemoet kan zien over de stand 
van zaken.  
 
4. Termijnagenda 
De voorzitter deelt mede dat ter vergadering een actuele versie is uitgereikt (versie 29 
november 2010.   
De heer Van Lunteren deelt mede, dat Utrecht noch Amersfoort willen participeren in het 
project IkStartSmart. Op grond hiervan vallen GS terug op de oorspronkelijke gedachte achter 
het door de VVD en PvdA ingediende amendement om iets te doen op het gebied van 
opleiding in combinatie van microkredieten. Binnenkort vindt een gesprek plaats met de 



3

voorzitter van de Stichting Microkredieten Utrecht om te bezien of deze gedachte kan worden 
verwezenlijkt in een voorstel.  
De voorzitter stelt vast dat de termijnagenda overigens voor kennisgeving wordt aangenomen.   
5. Verslag Statencommissie Milieu, Mobiliteit en Economie 4 oktober 2010 inclusief sheets 
presentatie Duurzaamheid en klimaat 
Het verslag wordt conform vastgesteld.  
 
6. Statenvoorstel businessplan Herstructureringsmaatschappij 
De heer Roos hecht er in de eerste plaats aan zijn waardering uit te spreken voor het initiatief, 
het proces en het thans voorliggende resultaat.  
Op blz. 34 staat dat binnen de beide samenwerkingsmodaliteiten een garantstelling aan de 
orde kan zijn. Verzocht wordt om een nadere toelichting. Tevens is de vraag of een 
garantstelling binnen het budget van het project zit.  
 
De heer De Heer deelt mede, dat de ChristenUnie instemt met het voorliggende 
Statenvoorstel.   
 
Mevrouw Versteeg deelt mede, dat D66 zich aansluit bij de waarderende woorden van MU. 
D66 kan zich geheel vinden in het voorliggende voorstel. D66 heeft de afgelopen 
collegeperiode steeds gepleit voor het oprichten van een herstructeringsmaatschappij; dit 
voorstel past daarom geheel in de visie van D66. De voortvarendheid waarmee de 
gedeputeerde dit het afgelopen jaar heeft gerealiseerd verdient complimenten. 
 
Mevrouw Lamers deelt mede dat de VVD instemt met het voorliggende voorstel.  
Namens de VVD plaatst spreekster vervolgens de volgende vragen en opmerkingen. 

- Geïnformeerd wordt op welke wijze de pilots in Vianen en Mijdrecht worden 
gecontinueerd.   

- Geïnformeerd wordt of het revolverend fonds een negatief kapitaal kan bevatten dat 
hoger is dan de ingelegde € 14 mln.  

- Geïnformeerd wordt of al duidelijkheid kan worden gegeven over de risico’s.   
- Op blz. 9 staat dat de provincie niet op de stoel van het Bestuur mag gaan zitten terwijl 

op blz. 12 van de bijlage wordt gesproken over maximale invloed/sturing provincie. 
De VVD staat op het standpunt dat er voor moet worden gewaakt op de stoel van het 
Bestuur te gaan zitten in verband met mogelijke juridische consequenties. De vraag is 
hoe dit zuiver wordt gehouden. 

- Op blz. 31 staat dat met de ter beschikking gestelde € 14 mln aan eigen vermogen in 
totaal € 8,75 mln kan worden gegenereerd voor de herstructurering. De VVD kan zich 
voorstellen dat dit gebeurt, omdat ook partners inleggen en wellicht leningen worden 
afgesloten. Geïnformeerd wordt naar het risico voor de provincie. 

 
De heer Benschop deelt mede dat de SGP zich kan vinden in het voorliggende voorstel.  

 
Mevrouw Van ’t Hooft deelt mede, dat het voorliggende voorstel de PvdA verheugt. 
Spreekster uit haar waardering voor de wijze waarop het proces is verlopen en pleit ervoor 
deze wijze van werken vast te houden op dit onderwerp.  
Geïnformeerd wordt wanneer de risicoanalyse tegemoet kan worden gezien.  
De PvdA maakt zich wel enigszins zorgen over de bijdrage/inzet van de gemeente. Alhoewel 
het onderwerp samenwerking in het voorliggende stuk aan de orde komt, is de vraag in 
hoeverre vanuit de Ontwikkelingsmaatschappij wordt bewerkstelligd dat gemeenten ook gaan 
voelen dat er wat moet gebeuren. Geïnformeerd wordt of, naast het opleggen van een boete, 
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nog andere mogelijkheden worden gezien om gemeenten in beweging te krijgen. Het zal daar 
immers moeten gebeuren.   

 
De heer Fastl deelt mede dat GroenLinks zich aansluit bij het betoog van de PvdA.  

 
Mevrouw Bodewitz deelt mede dat de PvdD zich aansluit bij de waarderende woorden voor 
de wijze waarop het proces is verlopen. 
Op blz. 7 staat dat de kans op verevening gering is, omdat de maatschappij met name actief is 
waar marktfalen aan de orde is. Geïnformeerd wordt of via de regionale convenanten kan 
worden gewaarborgd dat in de toekomst minder sprake zal zijn van marktfalen.   

 
De heer Bersch merkt op dat de SP zich afvraagt of de provincie niet te ver gaat met het 
inzetten van financiële middelen tegen het bestrijden van leegstand op de bedrijventerreinen. 
De provincie heeft immers een belangrijk ander instrument dat zij kan inzetten, te weten het 
beperken van de ruimte. Daarmee zou de provincie de markt zijn werk kunnen laten doen. De 
SP staat op het standpunt dat moet worden gekeken naar andere manieren om de leegstand 
aan te pakken. Een Ontwikkelingmaatschappij zou in feite niet nodig moeten zijn.  

 
De heer Van Lunteren zet uiteen, dat de leegstand op bedrijventerreinen meevalt. Hij 
veronderstelt dat de SP dit verwart met de leegstand van kantoren.  
Er is nog steeds behoefte aan locaties voor bedrijfshuisvesting. Er zou efficiënter met de 
ruimte kunnen worden omgegaan, waarmee voorkomen zou kunnen worden dat nieuwe 
locaties moeten worden aangelegd. 
Om de markt te helpen zijn de locaties per 1 januari uit de Structuurvisie gehaald. Op grond 
van de behoefte worden de hectaren vastgehouden, waarmee deze boven de Structuurvisie 
worden geplaatst. De resterende hectaren worden op de te herstructureren terreinen gebruikt. 
Daarover zullen gemeenten onderling afspraken moeten maken. Indien dit niet in de vorm van 
een convenant gebeurt, dan is er geen werkgebied, kan er geen enkel bedrijventerrein meer 
worden aangelegd en derhalve ook geen nieuwe ruimte worden gebruikt bij een bestaand 
bedrijventerrein. Op die manier worden gemeenten gestimuleerd en wordt ervoor gezorgd, dat 
de markt beter kan functioneren. 
De provincie heeft met alle gemeenten, gegroepeerd binnen de bestaande Streekplan- 
deelgebieden, gesproken. Iedere bijeenkomst is gestart met de vraag of uit economisch 
oogpunt sprake was van de meest gewenste indeling. Op grond van de uitkomst is de indeling 
in sommige gebieden gewijzigd. Op dit moment werken alle gebieden aan de tot standkoming 
van een convenant.   
Het is vervolgens van belang, dat de juiste persoon wordt aangetrokken om ervoor zorg te 
dragen dat een en ander van de grond komt en die in staat is te schakelen tussen de markt en 
de overheid. Gehoord hebbende de positieve reacties van de commissie op het voorliggende 
voorstel, verwacht spreker dat de zoektocht naar de kwartiermaker spoedig in gang kan 
worden gezet.  
Om marktfalen in de toekomst te voorkomen wordt beoogd naast het voorliggende instrument 
ook het planologisch instrumentarium in te zetten. Met de mogelijkheid om het planologisch 
instrumentarium in te zetten behoudt de provincie maximale sturing.  
De provincie kan niet op de stoel van het Bestuur gaan zitten, omdat in dat geval tegen 
ongewenste risico’s wordt aangelopen. De provincie loopt het risico voor de door haar 
ingelegde € 10 mln plus de € 5 mln dat het Rijk inlegt. Het is mogelijk dat het te lenen bedrag 
hoger is dan voornoemde € 15 mln om slagkracht te kunnen ontwikkelen. Het is de bedoeling 
dat het risico niet bij de overheid maar bij de Ontwikkelingsmaatschappij komt te liggen.   
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De vraag, op welke wijze de pilots in Vianen en Mijdrecht een vervolg krijgen, is aan de 
Ontwikkelingsmaatschappij. Het ingezette traject wordt wel afgerond. 
Met het ontwikkelde planologische instrumentarium wordt een verdiencapaciteit 
bewerkstelligd, waarmee een en ander revolverend blijft. De Ontwikkelingsmaatschappij zal 
echter wel op zoek moeten gaan naar winstgevende projecten. Als dat niet gebeurt, is het 
risico dat de opgave niet in zijn totaliteit wordt gehaald.  
De passage met betrekking tot de garantstellingen heeft betrekking op de 
Ontwikkelingsmaatschappij. De provincie behoeft derhalve niet zorg te dragen voor de 
dekking daarvan. 
Op dit moment kan nog niet exact worden aangegeven wanneer de risicoanalyse tegemoet kan 
worden gezien; dit zal in ieder geval voor de definitieve oprichting van de 
Ontwikkelingsmaatschappij zijn.  
Ook de ambtelijke organisatie en spreker hebben de wijze van werken als plezierig ervaren. 
Spreker is er voorstander van dit op dezelfde manier vorm te blijven geven. Naast de 
terugkoppeling via een jaarrapportage lijkt het hem nuttig vast te houden aan de tot nu toe 
gehanteerde werkwijze, zeker voor de korte termijn.  

 
Mevrouw Bodewitz informeert of de 50 ha ook daadwerkelijk met de € 15 mln kan worden 
geherstructureerd.  
De heer Van Lunteren antwoordt niet te kunnen uitsluiten dat in de toekomst wellicht extra 
financiële middelen moeten worden ingezet om de volledige opgave te kunnen realiseren.  

 
De voorzitter stelt vast dat de commissie zich kan vinden in het voorliggende voorstel en 
ermee instemt dat het een sterstuk wordt, met in achtneming van een mogelijke 
stemverklaring van de SP.  
 
7. Statenvoorstel A12 Salto 
De voorzitter geeft eerst het woord aan de heer Koning, voorzitter van de Wijkvereniging 
Kromme Rijn Bunnik, die zich als inspreker heeft aangemeld.  
 
De heer Koning geeft aan dat hij mede spreekt namens alle andere wijkverenigingen in 
Bunnik en de Stichting Bunnik Let Op Uw Saeck. De inspreektekst van de heer Koning is als 
bijlage bij het verslag gevoegd. Kortheidshalve zij verwezen naar de inhoud.  
 
Mevrouw Bodewitz informeert of de heer Koning ook kan aangegeven welke verschillen 
worden gezien tussen het Nulplusalternatief en de Meerpaalvariant en waarom de voorkeur 
uitgaat naar de laatstgenoemde variant. 
De heer Koning memoreert in zijn notitie een alternatief te hebben voorgesteld, zijnde een 
combinatie van het Nulplusalternatief en de Meerpaalvariant. In zowel het voorstel van GS als 
in het advies van Rijkswaterstaat wordt het Nulplusalternatief echter niet toekomstvast geacht 
en de Meerpaalvariant niet reëel op de korte termijn. Anderzijds staat Rijkswaterstaat op het 
standpunt dat het Nulplusalternatief verkeerskundig gezien voor de korte termijn nuttige 
elementen bevat en dat de Meerpaalvariant geografisch gezien op de langere termijn een 
logische variant is. Met betrekking tot het Rijsbruggerwegtracé wordt aangegeven, dat dit op 
de korte termijn het meest voor de hand liggende alternatief is. 
Op grond van het vorenstaande is spreker van mening dat het Nulplusalternatief voor de korte 
termijn het beste alternatief is en de goedkoopste oplossing, in combinatie met de 
Meerpaalvariant voor de langere termijn. Het voordeel van deze aanpak is dat het effect van 
het Nulplusalternatief kan worden vastgesteld, de duidelijkheid over de verbreding van de 
A27, de plannen voor de Ring Utrecht en de verkeersprognoses kunnen worden afgeacht en er 
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geen grote uitgaven worden gedaan. Het Nulplusalternatief kost € 5 miljoen, terwijl de 
Meerpaalvariant € 28 miljoen kost. Indien na ca 5 jaar blijkt dat de effecten van het 
Nulplusalternatief te gering zijn kan in de visie van spreker altijd nog worden overgegaan tot 
de uitvoering van de Meerpaalvariant.  
Mevrouw Bodewitz informeert of verwacht wordt dat de eventuele oostelijke ontsluiting van 
Houten nog effecten zal hebben voor het plan dat de inspreker voorlegt.  
De heer Koning antwoordt dat de oostelijke ontsluiting van Houten een afzonderlijk probleem 
betreft, waarnaar ook afzonderlijke studies zijn verricht. Ter zake zijn voorstellen gedaan, Het 
is nog niet duidelijk welke keuze in deze zal worden gemaakt. Spreker onderschrijft dat de 
opwaardering van de N410 veel minder effect heeft op de intensiteit.  Hij is van mening dat in 
de toekomst gekeken moet blijven worden naar de oostelijke ontsluiting, omdat de 
intensiteiten op dit moment vrij groot zijn. Bij zijn voorgestelde aanpak kan er ook meer 
duidelijkheid ontstaan over het effect van het Nulplusalternatief en de Meerpaalvariant op de 
oostelijke ontsluiting.   
 
De voorzitter bedankt de heer Koning voor zijn komst en inbreng en stelt het onderwerp 
vervolgens inhoudelijk aan de orde.  
 
De heer Bersch merkt op zich te hebben verbaasd over de passage in de brief van 
Rijkswaterstaat over de Meerpaalvariant, met name de zin dat deze aansluiting een extra 
ontsluiting van Houten toevoegt op de A27, waardoor Houten minder goed bereikbaar is bij 
eventuele verstoring op de A27. Daar zit achter dat ooit bedacht is aan de zuidkant van 
Houten uit te breiden zonder dat daarbij bewust is nagedacht over de auto’s. Hetzelfde ziet 
men gebeuren bij Rijnenburg. De SP staat op het standpunt dat hiermee in de toekomst anders 
zou moeten worden omgegaan. 
De Meerpaalvariant klinkt aantrekkelijk. De inspreker heeft een aantal punten naar voren 
gebracht op grond waarvan voor de Meerpaalvariant zou moeten worden gekozen in plaats 
van het Rijsbruggerwegtracé. De SP is benieuwd naar de reactie van GS in deze.  
 
Mevrouw Bodewitz deelt mede dat de PvdD tegen het Rijsbruggerwegtracé is vanwege de 
gevolgen voor de omwonenden/recreanten en de nadelige effecten op de natuur. Het risico 
van sterfte van dieren door aanrijding is bij deze variant het grootst. De PvdD is überhaupt 
geen voorstander van meer asfalt, maar indien toch een keuze moet worden gemaakt gaat de 
voorkeur vooralsnog uit naar het Nulplusalternatief.   
De PvdD gaat er vanuit dat op termijn een oostelijke ontsluiting zal worden gerealiseerd. De 
vraag is welk effect dit zal hebben richting de A27.  
In het geval het Rijsbruggerwegtracé toch wordt gerealiseerd hecht de PvdD aan een 
toezegging dat direct mitigerende maatregelen worden meegenomen.  
 
De heer Fastl merkt op dat in de berichtgeving van de provincie is aangegeven dat de 
onderbouwing van de keuze voor het Rijsbruggerwegtracé als beste alternatief ‘keihard’ is.  
Volgens GroenLinks is er inmiddels aanleiding daarover gerede twijfel te hebben.  
Het verheugt GroenLinks dat de MER-rapportage tot stand is gekomen. De wens voor een 
Rijsbruggerwegtracé was in feite gebaseerd op een gevoel dat dit de hoogste verkeerskundige 
waarde zou hebben. Indien er vanuit wordt gegaan dat het Rijsbruggerwegtracé de meeste 
auto’s afvoert richting het snelwegnetwerk, is het uit verkeerskundig oogpunt wellicht de 
beste oplossing. GroenLinks staat echter op het standpunt dat het Rijsbruggerwegtracé geen 
oplossing biedt maar eerder een probleem veroorzaakt, hetgeen ook door de inspreker 
duidelijk is aangegeven. Uit het voorliggende rapport maakt GroenLinks niet op dat het 
Rijsbruggerwegtracé beter is dan de Meerpaalvariant. Verzocht wordt om een nadere 
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toelichting ten aanzien van de ‘keiharde’ onderbouwing voor het Rijsbruggerwegtracé. 
Spreker pleit ervoor dat hierbij wordt ingegaan op alle argumenten van de inspreker.  
In het kader van alternatieven memoreert spreker, dat GroenLinks eerder heeft geopteerd voor 
het gebruik van de bestaande wegstructuren bv. een combinatie van de N409 en de N410. 
Naar deze gecombineerde variant is nooit gekeken, waardoor duidelijkheid ontbreekt over het 
effect. GroenLinks sluit niet uit dat de verkeersintensiteit op de verschillende wegen 
aanzienlijk afneemt, zij het dat het effect kleiner zal zijn dan bij de Rijsbruggerwegtracé dan 
wel Meerpaalvariant.  
Spreker vestigt vervolgens de aandacht op de toekomstige ontwikkeling van ’t Klooster en de 
realisatie van een grote woningbouwlocatie bij Odijk, dat extra verkeer met zich meebrengt en 
nieuwe ontsluitingen zal gaan vragen. Op grond van het voorgaande is de vraag of het, mede 
gelet op voornoemde toekomstige ontwikkelingen, verstandig is te kiezen voor het 
Rijsbruggerwegtracé.  
 
Mevrouw Blom deelt in de eerste plaats mede dat de PvdA in verband met het 
woordvoerderschap niet gelukkig is met het feit dat het onderwerp A12 Salto de voorgaande 
keren in de commissie RGW is behandeld en thans in deze commissie wordt behandeld. 
Geïnformeerd wordt naar de reden.   
De voorzitter licht toe, dat het in de commissie RGW om het planologische aspect ging en nu 
om het verkeerskundige aspect.   
Mevrouw Blom is van mening dat ook nu zaken zoals natuurwaarden aan de orde zijn.   
Inhoudelijk merkt zij vervolgens op dat de PvdA het in het kader van de beoordeling lastig 
vindt dat de oostelijke ontsluiting niet in de MER is meegenomen. Vanwege het feit dat de 
invloed op het buitengebied een van de grote verschillen is, had de PvdA het effect van een 
oostelijke ontsluiting op de verschillende varianten willen zien. 
Op grond van de kosten achtte de PvdA het voorheen logisch te kiezen voor het 
Rijsbruggerwegtracé. Evenals de inspreker is het de PvdA echter opgevallen dat het verschil 
in kosten tussen de Meerpaalvariant en het Rijsbruggerwegtracé nu opeens veel kleiner is.   
De PvdA staat op het standpunt dat de verschillen tussen de Meerpaalvariant en het  
Rijsbruggerwegtracé moeten worden gezien in het licht van het doel. Het gaat feitelijk om het 
nakomen van een belofte destijds aan Houten dat er een goede ontsluiting voor de uitbreiding 
met woningbouw. Er is destijds derhalve wel dergelijk aan het verkeer gedacht.  
De heer Bersch bevestigt het vorenstaande. Hij heeft met zijn betoog willen aangegeven dat 
uitbreiding op allerlei plekken consequenties heeft voor het verkeer. 
Mevrouw Blom vervolgt dat het lastige van het Rijsbruggerwegtracé is, dat dit over het 
grondgebied van Bunnik loopt. De PvdA kan zich voorstellen dat Bunnik, die weinig profijt 
heeft van het Rijsbruggerwegtracé, daartegen bezwaar maakt.  
De heer Kloppenborg memoreert dat eerder serieus sprake is geweest van een ontsluiting op 
de A27; de ontsluiting op de A12 is weer later in beeld gekomen.   
Mevrouw Blom verzoekt om een nadere toelichting in deze.  
 
De heer Benschop merkt op dat de SGP behoefte heeft voor de Statenvergadering van GS een 
reactie te ontvangen op het betoog en de notitie van de inspreker.  
Geïnformeerd wordt waarom in het kader van de Rijsbruggerwegtracé niet wordt gekozen 
voor een dubbele aansluiting, zodat ook een oplossing wordt geboden aan verkeer dat in 
oostelijke richting rijdt.   
Spreker sluit zich tot slot aan bij het pleidooi van de SP in toekomstige gevallen de 
ontsluitingen voor of tegelijkertijd bij uitbreidingen te realiseren. 
 



8

De heer Kelder memoreert dat de problematiek in Houten al zeer lang speelt en het derhalve 
van belang is dat deze thans daadwerkelijk wordt opgelost. Op grond van de beloften die in 
het verleden aan Houten zijn gedaan in het kader van de uitbreiding, is het van belang dat het 
Houten het verkeer nu ook op een goede manier kwijt kan.   
Bij een daadwerkelijke oplossing past in de visie van de VVD geen tijdelijk tracé en 
vervolgens verder kijken, omdat de problematiek daarmee in wezen weer op de lange baan 
wordt geschoven.   
Spreker memoreert dat dit traject ruim een half jaar geleden in de Staten is besproken. De 
meerderheid heeft toen gekozen voor het Rijsbruggerwegtracé. In de voorliggende stukken 
staan in de visie van de VVD geen doorslaggevende argumenten om nu een andere variant 
aan de orde te stellen. Daarbij komt dat de Meerpaalvariant in ieder geval uit landschappelijk 
oogpunt niet goed scoort. 
Desgevraagd door de heer Hoefnagels antwoordt spreker dat de VVD het vorenstaande 
baseert op de Statenbrief.   
De heer Fastl hecht eraan op te merken dat in het verleden overwegingen zijn gemaakt die 
mede ingegeven waren door het grote kostenverschil. Nu geen sprake blijkt te zijn van een 
groot kostenverschil is de vraag of de keuze voor het Rijsbruggerwegtracé wel op de goede 
gronden is genomen.  
De heer Kelder merkt op dat het kostenaspect destijds niet het enige argument was om te 
kiezen voor het Rijsbruggerwegtracé. De Meerpaalvariant is weliswaar ingelopen op het 
Rijsbruggerwegtracé, maar heeft het Rijsbruggerwegtracé wat de VVD betreft nog niet 
ingehaald.  
 
De heer Hoefnagels memoreert dat D66 in een eerdere fase heeft aangegeven, dat de 
ontsluiting van Houten moest worden aangemerkt als een provinciaal probleem. De provincie 
heeft Houten daar gepland en zal derhalve ook voor de ontsluiting moeten zorgdragen.  
Op het moment dat de gemeente Houten en het BRU de provincie verzochten om een 
inpassingplan te maken, heeft D66 gevraagd te bekijken of wel het juiste besluit was 
genomen. D66 is dan ook zeer tevreden met het ingezette herijkingtraject. D66 plaatst echter 
wel enkele kanttekeningen bij de conclusies die thans worden getrokken. D66 kan zich niet 
aan de indruk onttrekken dat af en toe sterk richting het Rijsbruggerwegtracé is 
toegeschreven. Op één staan de kernkwaliteiten uit de Nota Ruimte. D66 ondersteunt het 
meenemen van die kernkwaliteiten in een dergelijke studie. Het is een nieuw argument, dat in 
een eerdere fase van de MER niet is meegenomen. In het kader van de beoordeling pakt dit 
negatief uit voor de Meerpaalvariant. Indien echter wordt gekeken naar de archeologische 
argumenten en de landschappelijke inpassing, pakken deze voor het Rijsbruggerwegtracé 
negatief uit. Op grond van het vorenstaande bevreemdt het D66 dat het argument van de 
kernkwaliteiten zo prominent in de Statenbrief wordt meegenomen. In de visie van D66 hoort 
dit niet in de Statenbrief thuis. Het is één argument uit een lijst van 15 argumenten waarop de 
Meerpaalvariant iets slechter scoort dan het Rijsbruggerwegtracé. D66 heeft de indruk dat af 
en toe enigszins sprake is van effectbejag, hetgeen wordt betreurd.  
Het belangrijkste aspect voor de aansluiting is het verkeer. Uit de tabel op blz. 79 van de 
MER blijkt dat de effecten op het wegennet in Houten beter zijn met de Meerpaalvariant dan 
met het Rijsbruggerwegtracé. Het hoofdwegennet is ook iets beter af met de Meerpaalvariant, 
omdat vooral de aansluiting op de A12 files gaat veroorzaken.  
Voorts is van belang welke oplossing wordt gekozen voor Lunetten. Indien voor de knoop 
wordt gesorteerd, zal de aansluiting bij de Rijsbruggerweg een probleem worden. Indien 
derhalve voor het Rijsbruggerwegtracé wordt gekozen, dient tegelijkertijd te worden besloten 
dat het voor de knoop sorteren geen optie meer is.   
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De reden dat voor het Rijsbruggerwegtracé wordt gekozen is dat het verkeer in het 
buitengebied van Bunnik daarmee minder wordt. Bunnik, die daar het meeste voordeel van 
heeft, is echter juist tegen die variant.   
Op grond van het bovenstaande is D66 niet overtuigd van de conclusie dat het 
Rijsbruggerwegtracé een betere keuze is. Een goede onderbouwing op grond van welke 
argumenten gekozen zou moeten worden voor het Rijsbruggerwegtracé ontbreekt. Indien toch 
wordt gekozen voor het Rijsbruggerwegtracé is de vraag of toegezegd kan worden dat de 
opwaardering van de N410 definitief van de baan is.  
Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van de heer Fastl antwoordt spreker dat uit 
de voorliggende stukken in de visie van D66 duidelijk blijkt, dat een combinatie van de N409 
en N410 onvoldoende soulaas biedt.  
Spreker vestigt vervolgens in het kader van het Rijsbruggerwegtracé op het aspect geluid. Op 
blz. 104 van de MER (Stap B) staat dat de aansluiting op de A12 niet in de geluidstudie wordt 
beoordeeld, omdat de A12 leidend is. Er komt echter wel verkeer bij en bovendien zij 
opgemerkt dat de A12 geluidschermen heeft; de aansluiting torent daar met 6 meter hoogte 
flink bovenuit. Indien de aansluiting op die manier wordt aangelegd, zal iets ondernomen 
moeten worden om de leefbaarheid in Bunnik niet te verslechteren.  
Tot slot acht D66 het, gelet op de weerstand van Bunnik tegen het Rijsbruggerwegtracé, niet 
reëel dat in de toelichting op het Ontwerp-besluit onder punt 5, Juridisch, niet van toepassing 
staat.  
 
De heer De Heer merkt op dat alle vragen en opmerkingen van de ChristenUnie al door 
voorgaande sprekers zijn geplaatst.   
 
De heer Roos deelt mede dat MU zich oorspronkelijk kon vinden in de inhoud van de 
voorliggende stukken. Door het betoog en de notitie van de inspreker zijn thans toch enige 
twijfels gerezen.  
Geïnformeerd wordt of de stellingen van de inspreker, dat de robuustheid uit de lucht komt 
vallen en het landschappelijk aspect niet is beoordeeld, juist zijn. 
Spreker leest op blz. 93 dat het Rijsbruggerwegtracé door het grondwaterbeschermingsgebied 
en het 100-jaarsaandachtgesbied van de waterwinning Bunnik loopt. Geïnformeerd wordt 
welke maatregelen er worden genomen om de gesignaleerde risico’s te beperken. Voorts is de 
vraag of die maatregelen ook opgenomen zijn in het projectbudget.  
 
De heer Van Lunteren memoreert dat sprake is van een langdurig proces. Spreker is 
persoonlijk bij het gehele proces betrokken geweest. In het traject heeft hij de door de 
inspreker ingebrachte vragen en opmerkingen meegenomen. Er heeft nagenoeg wekelijks 
overleg plaatsgevonden. Getracht is tot een zo zorgvuldig mogelijke afweging te komen. Als 
gevolg hiervan zij de Meerpaalvariant en het Rijsbruggerwegtracé een stuk dichter bij elkaar 
gekomen.  
Zorgvuldig is bekeken of de Nulplusvariant qua oplossend vermogen een serieus alternatief 
was. Daarbij is tegelijkertijd de link gelegd met de N410. Indien dit een goed alternatief zou 
blijken te zijn, zou dit een flinke besparing betekenen. Op grond van de voornemens ten 
aanzien van de spitsstrook op de A27 zou zich met voornoemd alternatief echter een groot 
verkeersveiligheidsprobleem voordoen, omdat in dat geval twee stroken gelijktijdig de 
snelweg op zouden komen. Spreker acht dit een belangrijk aspect van afweging. Het is niet 
iets dat in de MER wordt getoetst, maar naar de effecten wordt wel goed gekeken in het kader 
van verkeerskundig onderzoek. Op grond van het vorenstaande is het Nulplusalternatief 
afgevallen.  



10

Indien men iets wil doen met de N410, zal deze moeten worden opgewaardeerd. Alleen De 
Staart oplossen is niet voldoende robuust om ook het achterliggend gebied te faciliteren. 
Spreker kan toezeggen dat, als voor het Rijsbruggerwegtracé wordt gekozen, de opwaardering 
van de N410 van de baan is.   
Op grond van voornoemde overwegingen lag het in de rede dat gekozen zou moeten worden 
voor het Rijsbruggerwegtracé. Uit nader onderzoek kwam naar voren dat het BRU in haar 
berekeningen van de Meerpaalvariant de aanleg van een fietspad had opgenomen, omdat 
langs het Rijsbruggerwegtracé ook een fietspad liep. Als gevolg daarvan waren de kosten 
voor de Meerpaalvariant veel hoger dan het Rijsbruggerwegtracé. Nu het fietspad uit de 
Meerpaalvariant is gehaald, scoren beide varianten nagenoeg gelijk.  
Met betrekking tot de meest gewenste keuze is in eerste instantie gekeken naar het 
buitengebied en de robuustheid. De toekomstvastheid en het buitengebied zijn het meest 
gewaarborgd in het Rijsbruggerwegtracé.  
Vervolgens is naar de ruimtelijke- en ecologische aspecten gekeken, hetgeen niet in de MER 
was meegenomen. Indien de varianten echter zo dicht bij elkaar liggen, dient een politieke 
afweging plaats te vinden. Vanuit de afdeling Groen en Ruimte is aangegeven dat de 
Meerpaalvariant qua ruimtelijke- en ecologische aspecten een ongewenste situatie teweeg zou 
brengen, op grond waarvan deze variant zou moeten afvallen.   
De heer Kloppenborg merkt op enige moeite te hebben met de passage in de statenbrief 
waarin staat dat de Meerpaalvariant in de meest gave, onaangetaste landschappelijke eenheid 
binnen de Nieuwe Hollandse Waterlinie is gelegen. Het Amsterdam-Rijnkanaal is immers al 
een aantasting, eveneens het feit dat het gebied vlakbij een snelweg ligt.  
Mevrouw Bodewitz wijst in aanvulling hierop op de tabel “conclusie afweging alternatieven” 
(blz. 96 van de MER) waar de Meerpaalvariant op dat punt beter scoort dan het 
Rijsbruggerwegtracé.  
De heer Van Lunteren merkt op dat de verschillen tussen de alternatieven klein zijn. In dit 
kader is ook meegenomen dat de Staten op het gebied van ruimte al eerder een afweging 
hebben gemaakt bij de vaststelling van het Streekplan. Dat is ook de reden dat op de kaart ter 
hoogte van het Rijsbruggerwegtracé een stippellijn is verschenen. De Staten hebben destijds 
de politieke afweging gemaakt dat de doorkruising van het open landschap bij het 
Rijsbruggerwegtracé kennelijk minder zwaar weegt dan bij het eiland van Schalkwijk.  
De heer Kloppenborg memoreert dat de meningen hierover verdeeld waren. Aangegeven is 
dat de stippellijn niet mocht betekenen dat dit het tracé zou worden; daarover zou nog een 
nadere afweging moeten plaatsvinden. Dat is ook in commissieverband aan de orde geweest 
op het moment dat de verordening werd besproken.  
De heer Van Lunteren wijst erop dat, zowel in het geval van de Meerpaalvariant als het 
Rijsbruggerwegtracé, sprake zal zijn van doorsnijding van het open landschap. Destijds is de 
afweging gemaakt dat er een weg moet komen. Dat is het gegeven waarmee GS hebben 
gewerkt en dat zij hebben meegewogen in hun oordeel. Spreker hecht eraan te benadrukken, 
dat er geen sprake is geweest van een doelredenering; een en ander is zeer zorgvuldig 
bekeken. Het doel is het oplossen van een verkeerskundig probleem. De variant die dat 
probleem het beste oplost wordt gekozen. GS hebben geen enkele voorkeur voor een bepaalde 
variant.  
De heer Hoefnagels vestigt de aandacht op de locatie waar de brug over het Amsterdam-
Rijnkanaal komt en sprake is van landschappelijke inbreuk op de ruimte. Spreker meent dat 
dit een stuk Amsterdam-Rijnkanaal is waar door de gemeente Houten windmolens zijn 
gepland. Hij vraagt hiervoor aandacht. 
De heer De Jong licht toe dat er een door de gemeente Houten gesteund plan voor 
windturbines is langs het Amsterdam-Rijnkanaal bij de Meerpaal; dat is tegen snelweg aan. 
D66 refereert aan een plan van een bedrijf dat windmolens wil plaatsen op een ooit door de 
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provincie aangeduide mogelijke locatie; dat ligt verder langs het Amsterdam-Rijnkanaal 
midden op het eiland van Schalkwijk bij het Goy. Dit betreft echter geen voorkeurslocatie van 
de gemeente Houten.   
De heer Van Lunteren vervolgt dat een van de meegewogen elementen is dat het aanleggen 
van wegen het aantrekkelijker maakt daar woningbouw te realiseren. Dat is een reden om niet 
voor de Meerpaalvariant te kiezen.  
De heer Kloppenborg informeert waarom dit argument wel voor de Meerpaalvariant geldt en 
niet voor het Rijsbruggerwegtracé.   
De heer Van Lunteren antwoordt dat met betrekking tot Schalkwijk andere belangen gelden 
dan ter zake van het Rijsbruggerwegtracé. De discussies daarover zijn in het verleden al 
gevoerd; GS willen deze niet opnieuw voeren.  
Van belang is echter dat in de visie van GS uit verkeerskundig oogpunt een en ander na 
zorgvuldige afweging duidelijk is aangetoond.  
Spreker deelt de opvatting dat ontsluitingen vooruitlopende op woningbouw moeten worden 
geregeld. Dat gebeurt tegenwoordig ook. Het meewegen van dit aspect heeft o.a. geleid tot het 
aantal woningen dat in Rijnenburg wordt gerealiseerd. Hetzelfde gebeurt thans met de 
woningbouwlocatie in Rhenen. Er wordt eerst gekeken hoe de ontsluiting wordt opgelost 
alvorens de locatie in ontwikkeling wordt genomen. Dat is derhalve inmiddels beleid. In het 
onderhavige geval moet daarop nog worden gerepareerd. 
Spreker zegt toe dat de opmerking over de leefbaarheid bij de aansluiting van de A12 als 
aandachtspunt zal worden meegenomen. Daarop zal nader worden teruggekomen in het kader 
van het inpassingplan. 
Het meewegen van de robuustheid en de toekomstvastheid zijn met name onderdelen van de 
verkeerskundige afweging. Dat is de reden waarom een weg wordt aangelegd. Daarbij is het 
streven te voorkomen dat in de toekomst nog andere, onwenselijke, ingrepen zullen moeten 
worden gedaan. Op grond hiervan zijn deze punten nogmaals extra bekeken in relatie tot het 
Nulplusalternatief.   
De landschappelijkheid is eerder gewogen bij de tot standkoming van de huidige 
Structuurvisie.  
De kosten voor eventuele maatregelen met betrekking tot het waterwingebied zijn 
meegenomen.  
Uit de MER en de Nota reikwijdte en detailniveau vloeit niets juridisch voort. Het juridische 
aspect komt aan bod in het kader van het inpassingplan.  
Het nader bekijken van de oostkant zit thans nog in het VERDER-pakket. Spreker pleit ervoor 
dit los van elkaar te blijven zien gelet op de complexiteit van het voorliggende proces. Het 
punt heeft de aandacht.  
 
Mevrouw Bodewitz memoreert haar vragen over de mitigerende maatregelen met betrekking 
tot aanrijding van dieren en de effecten van de ontsluiting richting het oosten voor de 
verkeersintensiteit richting de A27.  
Tot slot pleit spreekster voor een werkbezoek van de Staten aan het gebied alvorens zij 
daarover beslissen.  
 
De heer Fastl begrijpt ten aanzien van de onderbouwing dat de Meerpaalvariant en het 
Rijsbruggerwegtracé miniem verschillen qua verkeerskundige waarde en ruimtelijke- en 
ecologische aspecten. Dat sprake is van een ‘keiharde’ onderbouwing wordt kennelijk met 
name gebezigd om de discussie over Schalkstad uit de weg te gaan. Spreker pleit ervoor in het 
vervolg in dat geval aan te geven dat er, zij het met een nipt verschil, een voorkeur is 
uitgekomen voor het Rijsbruggerwegtracé.   
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Indien de gebruikersgetallen bij elkaar worden opgeteld, valt het spreker op dat bij het 
Rijsbruggerwegtracé, los van het buitengebied, 4100 resp. 4400 meer auto’s gebruik maken 
van de wegen. Hij acht dit een aanzienlijke hoeveelheid, en dit zijn auto’s die uiteindelijk ook 
op de snelweg terecht komen. Daarmee wordt derhalve ingestemd met het feit dat er een 
hogere druk komt op de Ring Utrecht. De vraag is of dat voor de toekomst nog een 
verstandige keuze is. Indien dat een verstandige keuze wordt geacht, is de vraag of de 
mogelijke toekomstige aansluiting bij de Meerpaal daarmee definitief van de baan is. Dat 
roept de vraag op hoe de verkeersstroom tussen ’t Klooster en Houten dan wordt opgelost.  
Spreker komt tot de conclusie dat, terwijl sprake is van een miniem verschil, met het 
Rijsbruggerwegtracé feitelijk wordt gekozen voor een weg die het snelwegnetwerk zwaarder 
belast.  
GroenLinks is van mening dat de Meerpaalvariant meer mogelijkheden biedt, w.o. het tot 
stand brengen van een directe verbinding tussen Houten-Zuid en Nieuwegein-Zuid. 
Aangezien de Kracht van Utrecht 2.0 steeds meer elementen bevat die door het BRU en de 
provincie worden gedeeld, zou daarmee een verbinding worden gerealiseerd die in het 
tangentiale netwerk kan worden meegenomen. Bij het Rijsbruggerwegtracé is dat niet het 
geval. GroenLinks informeert of het vorenstaande is meegenomen in de overwegingen.   
 
De heer Hoefnagels stelt vast dat de verschillen tussen de varianten uit verkeerskundig 
oogpunt heel klein zijn op basis waarvan op andere gronden een besluit moet worden 
genomen.  
Spreker memoreert zijn vraag met betrekking tot sorteren voor en in de knoop. D66 ziet in de 
oplossing Rijsbruggerwegtracé met sorteren voor de knoop een groot risico. Geïnformeerd 
wordt of dat wordt meegenomen.  
D66 vraagt zich af of er nog mogelijkheden worden gezien te bewerkstelligen dat de 
gemeente Bunnik zich zou kunnen neerleggen bij het Rijsbruggerwegtracé.  
 
De heer Van Lunteren memoreert dat zeer lang bestudeerd is wat de meest gewenste variant 
is. Er is gekeken naar de toekomstige ontwikkeling. Dat is door het model heen meegerekend. 
Gebleken is dat, indien voor de Meerpaalvariant wordt gekozen, nog steeds een ingrijpende 
maatregel nodig is om het buitengebied te ontlasten en alsnog wordt uitgekomen bij de 
opwaardering van de N410. Op grond van alle afwegingen wordt uitgekomen op het 
Rijsbruggerwegtracé als meest gewenste variant.  
Er is gekeken naar de gevolgen voor de A27, de A12 en de Ring Utrecht. Conform de 
opdracht van de Staten is Rijkswaterstaat geconsulteerd. Rijkswaterstaat voorziet geen 
problemen met het Rijsbruggerwegtracé. Er wordt derhalve vanuit gegaan dat de 
Rijsbruggerwegtracé geen extra belemmeringen oplevert in het kader van de problematiek 
rondom de Ring. Het Rijsbruggerwegtracé is altijd als aanname meegenomen in de plannen.   
In antwoord op de vraag over de mitigerende maatregelen, memoreert spreker dat standaard 
wildspiegels langs de wegen staan, hetgeen ook op dit traject zal gebeuren.  
Mevrouw Bodewitz merkt op dat het hier o.a. om dwergmuizen, hermelijnen, ringslangen en 
kamsalamanders gaat die slecht naar spiegels kijken.  
De heer Van Lunteren merkt op dat de provincie bij aanleg van wegen tracht met alle 
aspecten rekening te houden. Op grond van de verplichting en de verkeersveiligheid zal 
derhalve ook het aspect, waarvoor de PvdD aandacht vraagt, worden meegenomen. 
 
Mevrouw Bodewitz memoreert haar vraag over een werkbezoek.  
De voorzitter antwoordt geen mogelijkheid te zien nog een werkbezoek aan het gebied te 
organiseren voor de volgende Statenvergadering. Hij kan wel aanbevelen daar individueel 
naartoe te gaan.  
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De voorzitter sluit de discussie af met de conclusie dat dit onderwerp terugkomt in de 
Statenvergadering.   
 
8. Staat van Utrecht 
Op voorstel van de voorzitter wordt dit onderwerp doorgeschoven naar de volgende 
vergadering (17 januari 2011).  
9. Statenbrief Rifkin rapport 
De voorzitter geeft in de eerste plaats het woord aan de heer Van de Klundert, voorzitter 
Provinciale Commissie Leefomgeving.  
 
De heer Van de Klundert deelt mede dat de provincie in de visie van de PCL een heel goed 
initiatief heeft genomen en dit ook al heel behoorlijk heeft uitgewerkt in de voorliggende 
stukken. De PCL staat voor zo vroeg mogelijk in processen te adviseren, waarbij zij tracht 
boven sectorale invalshoeken te staan en boven individuele belangen uit te stijgen. De PCL 
heeft geadviseerd op basis van het concept-rapport van Rifkin. Het verheugt de PCL te 
constateren dat haar adviezen zijn verwerkt, waarmee in haar visie thans sprake is van een 
aanzienlijk beter rapport. De door de provincie geschetste aanpak wekt vertrouwen en is 
inspirerend, maar vraagt voor de toekomst nog wel veel zorg. 
De PCL heeft in haar advies gewezen op het feit dat deze problematiek niet kan worden 
aangepakt indien deze niet wordt gepositioneerd als een breed cultuureel, sociaal, 
maatschappelijk vraagstuk. De PCL heeft er tevens op gewezen dat de problematiek een 
zware ruimtelijke dimensie heeft en ook veel te maken heeft met de specifieke situatie van 
Utrecht. Er zijn weinig provincies waar 40% van de emissies afkomstig is van het verkeer. 
Dat maakt de uitdaging voor Utrecht heel ingewikkeld en zwaar. Op dit punt heeft de PCL 
een aanvulling op hetgeen voorligt. Het lijkt noodzakelijk om de aanpak van de mobiliteit te 
splitsen naar de verschillende verantwoordelijkheden die verschillende bestuurslagen in dit 
geval hebben. De PCL acht het verstandig op dit terrein vroegtijdig te beginnen met 
experimenteerzones; de PCL acht de A12 daarvoor bijvoorbeeld zeer geschikt.   
Voorts is een essentieel punt in vergelijking met de aanpak in andere landen, hetgeen ook in 
de stukken wordt aangegeven, dat het potentieel zo snel mogelijk in beeld wordt gebracht. 
(Wat is er in Utrecht technisch gesproken mogelijk aan besparing, opwekking van energie met 
stromingsbronnen, het benutten van afvalwater?) Indien het potentieel niet goed in beeld is, 
kunnen geen afwegingen worden gemaakt en kan ook geen programma worden opgesteld. Het 
is van wezenlijk belang dat er een programma komt, zodat zaken in gang kunnen worden 
gezet. Het is echter ook van belang dat een aantal keuzen wordt gemaakt.  
Spreker hecht eraan zijn betoog af te sluiten met de volgende aanbevelingen/adviezen van de 
PCL: 
- besteed nog meer dan nu in de stukken staat aandacht aan de ruimtelijke samenhang. 

Indien wordt voorgestaan dit probleem voor de lange termijn op te pakken, zal ook de 
ruimtelijke strategie daarop moeten worden gericht; 

- besteed wat meer dan nu aandacht aan de institutionele dimensie. Voor de aanbevolen 
energieopwekking en grids zal een institutionele bedding moeten worden gecreëerd. 
Daarnaast zullen financiële constructies moeten worden geregeld rond bv. 
energiebesparing. Woningisolatie is nu al rendabel. Het aanwezige 
voorfinancieringsprobleem is eenvoudig met een institutionele maatregel op te lossen. 
Veel investeringen zullen uit/van de markt/particulieren moeten komen. Indien wordt 
voorgestaan dat daadwerkelijk te stimuleren, zullen voor die investeringen lange 
termijn condities moeten worden gecreëerd, dus een goede institutionele bedding.  
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De heer Kloppenborg spreekt in de eerste plaats zijn waardering uit voor de inbreng van de 
PCL. GroenLinks acht het van belang, dat de PCL aangeeft hoe belangrijk het element 
mobiliteit en de aanpak daarvan is. De PCL geeft daarbij aan te kijken naar de verschillende 
verantwoordelijkheden. Geïnformeerd wordt waarop in deze precies wordt gedoeld.  
De heer Van de Klundert antwoordt, dat het voor de PCL lastig is dit te concretiseren. 
Duidelijk is dat de doorgaande verkeersstromen een andere aanpak zullen vragen. Dat kan 
niet worden bereikt met elektrificatie in Utrecht. Wellicht dat op regionaal niveau iets moet 
worden gedaan met selectiviteit in mobiliteit en op lokaal niveau een impuls moet worden 
gegeven aan elektrificatie. Elektrificatie moet echter ook nationaal. Het betreft derhalve een 
ingewikkeld spel tussen verschillende bestuurslagen met verschillende 
verantwoordelijkheden. Dat zal zorgvuldig moeten worden ingericht.  
 
De voorzitter bedankt de heer Van de Klundert voor zijn komst en bijdrage en stelt vervolgens 
het onderwerp inhoudelijk aan de orde. 
 
De heer Konings is van mening dat de inleiding een groot ‘yes we can’ gehalte bevat. Dat laat 
onverlet dat hetgeen Rifkin in zijn inleiding aankaart een serieus probleem betreft. De  
mogelijkheden die in het rapport worden aangedragen om het probleem op te pakken zijn 
inspirerend. Thans licht de vraag voor wat de provincie in deze kan doen. Daartoe is een 
aantal aanbevelingen op een rij gezet. De VVD is ervan overtuigd dat de techniek in 2040 van 
een heel andere orde zal zijn dan de huidige techniek. Op grond hiervan pleit de VVD ervoor 
niet al te veel haast te maken, omdat de provincie nog ca 30 jaar zal kunnen profiteren van 
deze nu nog niet bekende nieuwe technieken. Voorts pleit de VVD ervoor aan te sluiten bij 
wat in de provincie Utrecht belangrijk wordt gevonden als Kennisprovincie. Ondersteund 
wordt het onderzoek naar deze problematiek te onderstrepen en te versterken met pilots. In de 
visie van de VVD past dat goed bij de provincie Utrecht. De VVD gelooft in energie-
efficiency en pleit ervoor daar de slag te slaan en in eerste instantie quick wins te maken. 
Samenvattend pleit de VVD voor enige terughoudendheid en te investeren in de kennis en het 
onderzoek rondom deze problematiek. 
Desgevraagd door de heer Bersch licht spreker toe dat de VVD bepleit te onderzoeken wat 
allemaal mogelijk is, maar te wachten met de implementatie omdat de VVD sterk gelooft in 
een voortschrijdende techniek.  
De heer Bersch informeert of de VVD op de hoogte is van hoe urgent het probleem van o.a. 
de CO2-uitstoot is en hoe dringend het volgens wetenschappers is dat er maatregelen worden 
genomen.  
De heer Konings antwoordt dat de VVD ook op de hoogte is van het feit dat de meningen van 
wetenschappers in deze verdeeld zijn.  
 
De heer Hoefnagels wijst in reactie op het betoog van de VVD op, dat Rifkin in zijn rapport 
adviseert ‘first follower’ te worden. In dat geval behoeft de provincie niet alles zelf te 
ontwikkelen, maar loopt wel als eerste mee met nieuwe ontwikkelingen en kan daarbij 
worden betrokken.   
Met enkele kritische kanttekeningen kon D66 zich vinden in de opzet van Rifkin in de vorm 
van een fundering met daarop vier pijlers. Energiebesparing is het fundament en vervolgens 
wordt met de vier pijlers gebouwd aan de nieuwe energie. In de visie van D66 is het een 
duidelijk verhaal, op grond waarvan zij zich afvraagt waarom hiervan wordt afgeweken door 
in de Starnotitie te kiezen voor een opzet met vijf pijlers.   
Rifkin spreekt zeer positief over biomassa. In die zin acht D66 een potentieelstudie 
beschikbare biomassa en visie op verwerking nuttig.  
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In de passage Afweging, hoe pakken we de realisatie van de ambitie aan? (blz. 5 van de 
startnotitie), worden drie manieren genoemd om het vraagstuk energietransitie aan te pakken: 
procesmatig, programmatisch, projectmatig. Vervolgens wordt het onderscheid tussen 
programmatisch en projectmatig aangegeven; op procesmatig wordt niet meer nader 
teruggekomen. Wat dat betreft is in de visie van D66 ten aanzien van een aantal aspecten nog 
echt sprake van een startnotitie.  
D66 acht de naamgeving &U goed bedacht.  
Uit de voorliggende stukken blijkt, dat in de provincie al veel wordt gedaan op het gebied van 
milieu w.o. het Garantiefonds Energie, die onder pijler 2 (duurzame energie) staat. D66 vraagt 
zich af of het Garantiefonds Energie niet van toepassing moet zijn op alle pijlers. Indien de 
provincie zich echt wil richten op o.a. innovatie, zou het Garantiefonds Energie juist voor de 
pijlers 3, 4 en 5 in de Startnotitie en de pijlers 2, 3 en 4 in het rapport van Rifkin moeten 
worden gebruikt. Op dit moment geldt voor de inzet op duurzame energie, dat wordt 
meegelopen met de ontwikkelingen; bij de andere pijlers kan de provincie vernieuwend zijn 
en gebruik maken van de Kennisprovincie Utrecht.   
 
De heer De Heer spreekt in de eerste plaats namens de ChristenUnie zijn waardering uit voor 
de voorliggende stukken en richting de PCL voor haar bijdrage zo vroeg in het proces. Het 
verheugt de ChristenUnie dat de PCL-adviezen in de stukken zijn verwerkt.  
Wat de ChristenUnie betreft is de startnotitie een bouwsteen voor de ruimtelijke 
Structuurvisie. De ChristenUnie staat op het standpunt dat er heel veel moet gebeuren. In de 
visie van de ChristenUnie moet juist wel veel haast worden gemaakt, omdat het gaat om het 
transitieproces. Bijsturen van dit proces, kan niet vroeg genoeg gebeuren, zeker indien een 
andere koers wordt voorgestaan.  
In tegenstelling tot de VVD is de ChristenUnie van mening dat in dit geval niet alleen moet 
worden onderzocht, maar ook alles moet worden behouden om energie op te wekken en te 
besparen.  
De ChristenUnie is van mening dat de voorliggende visie, als bouwsteen voor de ruimtelijke 
Structuurvisie, straks in de discussie over windmolens en biomassacentrales kan dienen als 
vliegwiel die allerlei nieuwe energiestromen op gang brengt.  
 
De heer Roos deelt mede dat MU zich aansluit bij de waarderende woorden over de 
voorliggende stukken. MU is van mening dat het aspect communicatie onderbelicht is in de 
voorliggende stukken. Meegegeven wordt daarop sterk in te zetten, omdat communicatie een 
vliegwieleffect kan hebben voor het geheel.  
 
De heer Kloppenborg spreekt namens GroenLinks zijn waardering uit voor de voortvarende 
wijze waarop dit cruciale thema is opgepakt. Tegelijkertijd moet worden erkend dat de 
transitie, waarvan Rifkin een wervend beeld schetst, niet door de provincie alleen kan worden 
verwezenlijkt. Er is een alliantie nodig van allerlei maatschappelijke- en economische partijen 
die hieraan bijdragen. Het moet meer worden dan een ‘ons kent ons’ netwerk met een groen 
randje. Van belang is dat initiatieven van bewoners, al dan niet in georganiseerd verband, 
worden gefaciliteerd. Duurzaam moet ook simpel en aantrekkelijk worden gemaakt. 
GroenLinks sluit zich aan bij het pleidooi van MU ten aanzien van de communicatie. Bekeken 
moet worden welke initiatieven worden ondernomen, zodat deze kunnen worden opgepakt. 
De overheid dient het goede voorbeeld te geven.  
Het rapport is visionair, maar mist hier en daar de nodige coherentie. In dat verband verwijst 
spreker de opmerking van D66 ter zake. De vraag is hoe dit ‘vergezicht’ beter kan worden 
geïmplementeerd. Daarover heeft de PCL een aantal goede opmerkingen gemaakt. 
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GroenLinks hecht eraan deze aanbevelingen te herhalen, omdat zij deze niet allemaal even 
sterk terug vindt komen.  
Behandel het energievraagstuk als een maatschappelijk vraagstuk, als een kans voor transitie. 
De suggestie van de PCL dat van Nimby over zou moeten worden gegaan op Pimby (please in 
my backyard) sprak GroenLinks aan. Door eigenaarschap, door het zien van locale eigen 
voordelen voor mensen. Profileer op innovatie. Scherpe eisen voor de nieuwbouw. Koppeling 
aan RO. Meenemen in de ruimtelijke planvorming. Dat wordt spannend, omdat dit ook de 
uitdaging inhoudt om stad en land te verbinden. Een interessante, concrete, suggestie van de 
PCL vond GroenLinks rietlandbouw in de Veenweidegebieden. Daarmee wordt in de visie 
van GroenLinks een aantal problemen tegelijkertijd aangepakt. Creëer geen keurslijf maar 
ondersteun initiatieven en sta open voor innovatie van onderop.  
GroenLinks stelt vervolgens vast dat het thema Mobiliteit wordt ontweken, terwijl dit een 
belangrijke veroorzaker, drager van klimaatproblemen is. Geadviseerd wordt op dit veld een 
alliantie aan te gaan voor een transitie. Niet alleen voor elektrisch vervoer maar ook voor een 
veel hogere ambitie op het gebied van fiets- en OV-gebruik. Dat sluit goed aan bij de 
ruimtelijke opgave. GroenLinks geeft mee Utrecht klaar te maken voor 2040 en niet, conform 
het Rijk, te stoppen met denken in 2020. Indien Mobiliteit niet wordt meegenomen in de 
transitie, maakt de provincie zich onvoldoende geloofwaardig voor de inwoners van de 
provincie, voor wie dit veelal het belangrijkste probleem is.  
 
Mevrouw Van ’t Hooft deelt mede dat al veel is gezegd waarbij de PvdA zich aansluit. In de 
visie van de PvdA is het van belang dat de inhoud van de voorliggende stukken thans wordt 
omgezet in een concreet plan van aanpak, inclusief een fasering.  
De vraag is hoe particulieren en bedrijven kunnen worden verleid om zich in deze aan te 
sluiten bij de provincie. Volgens de PvdA zal een en ander hiertoe in goede fases moet 
worden neergezet, waarbij een goede balans moet worden gevonden tussen enerzijds het 
inspirerend/motiverend zijn en anderzijds het concreet maken. Dat betekent een goed 
voorbeeldgedrag en dat over de grenzen heen gekeken zal moeten worden.  
 
Mevrouw Bodewitz sluit zich in de eerste plaats aan bij de waarderende woorden. Het 
verheugt de PvdD dat al veel activiteiten worden ontplooid op het gebied van duurzame 
energie en energiebesparing. Uit het rapport van Rifkin blijkt echter dat er nog veel meer 
moet gebeuren om de genoemde ambities te realiseren. De PvdD heeft de indruk dat de 
Startnotitie meer een opsomming van de huidige initiatieven betreft dan een duidelijke nieuwe 
koers. 
Rifkin benadrukt in zijn rapport (blz. 16) dat de productie en het transport van voedsel een 
steeds belangrijkere veroorzaker van broeikasgasuitstoot is geworden en dat dit probleem 
vaak wordt onderschat, omdat gefocust wordt op de broeikasgasuitstoot door processen 
binnen de stadsgrenzen. Rifkin zegt hierover dat voedselconsumptie een groot, wellicht het 
grootste, aandeel van de ecologische afdruk van een stad vormt. Op blz. 29 benadrukt Rifkin 
dat vermindering CO2-uitstoot ook kan worden bereikt door minder vleesproductie en 
vleesconsumptie. De PvdD betreurt dat niets gedaan lijkt te worden met deze constateringen.  
Uit de Startnotitie blijkt wel duidelijk dat gedragsverandering een belangrijke manier kan zijn 
om de doelen te bereiken, en dat dit door middel van voorlichting kan worden bereikt. De 
PvdD had echter graag gezien dat ook op dit terrein een duidelijk aandachtspunt naar voren 
was gekomen.  
 
De heer Bersch vraagt zich af in hoeverre GS de verstrekkendheid van het rapport van Rifkin 
onderschrijven. De PvdD noemde reeds het voorbeeld van het verminderen van de 
vleesconsumptie, maar er wordt bv. ook geadviseerd de landbouw te regionaliseren. 



17

Geïnformeerd wordt of de provincie daarop gaat inzetten. De provincie heeft een convenant 
over streekproducten, hetgeen de SP aanmerkt als voorzichtige eerste stap. De vraag is of daar 
serieus werk van wordt gemaakt. 
De provincie heeft reeds veel activiteiten ontplooid, hetgeen de SP verheugt. De mobiliteit 
blijft echter een probleem. Er wordt veel aan duurzame energie gedaan, maar de provincie 
loopt nog steeds achter op het indertijd gesloten BLOW-akkoord. 
Indien de provincie dit echt serieus neemt, is de vraag of de ambities, zoals het terugdringen 
van het autoverkeer, daadwerkelijk zullen worden doorgetrokken in provinciaal beleid. 
De SP verwacht dat het uiteindelijk neer zal komen op een discussie over economische groei 
in de provincie Utrecht. Daarbij kan de vraag worden gesteld of al die activiteiten nog wel 
naar de provincie Utrecht moeten worden gehaald. Wellicht kan aan die gedachte niet worden 
vastgehouden indien de provincie serieus voorstaat de broeikasgasuitstoot terug te dringen.  
De SP is van mening dat sprake is van een te uitgebreide Startnotitie. Een kortere Startnotitie 
biedt in de visie van de SP meer gelegenheid voor een open discussie en het inbrengen van 
eigen ideeën.   
Met betrekking tot de inhoud van de Startnotitie informeert de SP of de provincie, naast 
stimulerende maatregelen, bedrijven ook zou kunnen verplichten om klimaatverbeterende 
maatregelen te treffen.  
Voorts wordt geïnformeerd of bekeken zou kunnen worden op welke wijze windenergie beter 
zou kunnen worden gerealiseerd met meer draagvlak onder de lokale bevolking, bv. door te 
kijken naar corporaties of verenigingen, zodat de lokale bevolking zelf voordeel heeft van die 
windmolens.  
 
De heer De Jong stelt op basis van de reacties in algemene zin vast dat in de voorliggende 
stukken sprake is van een goede koers. Het betreft een bijzonder soort Startnotitie, omdat het 
proces al in februari 2010 is begonnen met de conferentie met Rifkin. In feite is derhalve 
sprake van een Doorstartnotitie, waarin de stand van zaken en de wijze waarop de provincie 
verder zou willen gaan nogmaals goed op een rij is gezet. Dat heeft het risico van 
uitgebreidheid in zich. Van belang werd geacht goed vast te leggen welke activiteiten de 
provincie al ontplooit. Op basis van de 4/5 pijlermethode is zichtbaar, dat de provincie op vele 
fronten al goed bezig is. Er wordt een aantal proeven, meer kiemachtige projecten, 
gestimuleerd en gesubsidieerd. Voorts wordt reeds nagedacht over opschaling. Ter illustratie 
wijst spreker op het opschalingprogramma ‘Meer met minder’. Op een aantal andere fronten 
is de provincie daar nog niet aan toe. In de visie van spreker is het beeld in de voorliggende 
Startnotitie wel duidelijk geschetst.  
Met betrekking tot de pijlers merkt spreker dat in de Startnotitie in feite nauwelijks wordt 
afgeweken van het rapport van Rifkin; het betreffen 5 componenten.  
Spreker deelt het belang van het aan de voorkant van de ruimtelijke ordening aan de slag gaan 
met dit vraagstuk. Dat is feitelijk gedaan. In de Kadernota Structuurvisie staat dat deze 
doelstelling serieus wordt omarmd. Dit is geconcretiseerd met een lange termijn doelstelling, 
maar ook met een 2020 doelstelling van 20% duurzame energieopwekking in de provincie. 
Dat betekent dat daarvoor de ruimte moet worden gezocht en dat daaraan de nodige 
consequenties vastzitten. Toegegeven wordt dat dit lastig zal worden.  
Naast de ruimtereservering geldt dit eveneens voor de ruimtelijke samenhang. Indien wordt 
voorgestaan het mobiliteitsvraagstuk goed aan te pakken, moet daarvoor ook in de ruimtelijke 
samenhang een goede oplossing worden bedacht.  
Spreker is van mening dat wordt aangesloten op de sterke punten. Als het gaat om de 
economische transitie wordt ingezet op kennis en innovatie. Voorts wordt aangesloten op de 
reeds bestaande sterke punten van de provincie Utrecht. Er zijn al veel Utrechtse bedrijven die 
wereldwijd adviseren op het vlak van duurzaamheid en duurzame energie. Er wordt derhalve 
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al veel kennis geëxporteerd en dat is gebaat bij het creëren van een goede thuismarkt. Uit de 
bijlage blijkt dat zeker aan de slag wordt gegaan met quick wins. In de visie van spreker is de 
landbouw een quick win. Het verheugt hem dat de landbouw bereid is om 5 jaar eerder dan de 
Europese en nationale doelstellingen de 20% doelstelling te willen bereiken.  
De potentieelstudies zijn van belang. De provincie is daarmee ook al bezig. Een aantal heeft al 
resultaat opgeleverd; een aantal nog niet. Als de resultaten binnen zijn, zal de commissie 
hierover worden geïnformeerd. Daarbij zullen ook handvatten worden gegeven op basis 
waarvan eenvoudiger keuzes kunnen worden gemaakt.  
Het Garantiefonds Energie is ondergebracht onder de pijler Duurzame Energieopwekking, 
omdat het zo in de Begroting staat. Onderschreven wordt dat het een instrument betreft dat 
inzetbaar is op alle pijlers.  
Enerzijds wordt onderschreven dat haast moet worden gemaakt omdat het om een 
transitieproces gaat; anderzijds moet wel handig met die transitieprocessen worden omgegaan. 
Indien de overheid te snel te veel wil, is het zeer kostbaar. De transitie kost veel geld, hetgeen 
een overheid nooit kan dragen. Er zal derhalve slim geschakeld moeten worden. Daar waar 
dichtbij een take-off-fase wordt gekomen, kan een impuls worden gegeven; daar waar 
innovatie aan de orde is, kan daarop worden ingezet.   
Met de PCL wordt de mening gedeeld dat sprake is van een sociaal maatschappelijk 
vraagstuk. Het zal ook als zodanig moeten worden neergezet en het vergt een andere inzet in 
de hoofden van de mensen. Vandaar dat er bv. programma’s zijn, zoals de 
koploperbenadering bij bedrijven, die zeer succesvol zijn. De bedrijven hebben hun eigen 
netwerk.  
Onderschreven wordt dat communicatie in het licht van die benadering van groot belang is.  
De alliantie met maatschappelijke en economische partijen zit verweven in het stuk. In het 
Rifkin-rapport wordt een aantal businesscases aangedragen. De verwachting is dat met een 
aantal businesscases het komende jaar concreet aan de slag kan worden gegaan. Daarbij 
zullen allianties met het bedrijfsleven en maatschappelijke organisaties worden gezocht.  
Onderschreven wordt dat mobiliteit een belangrijke veroorzaker en probleemdrager is. De 
mening dat sprake moet zijn van hoge ambities op het vlak van fiets en OV wordt gedeeld. Er 
kan van mening worden verschild over de vraag of in Nederland al dan niet iets kan worden 
gedaan met rekeningrijden. Op dit moment is het gegeven dat rekeningrijden niet door het 
huidige Kabinet is ingezet. Dat is de situatie waarvan de regio de komende jaren uit moet 
gaan.  
Het stevig inzetten op fiets en OV is steeds uitgangspunt geweest van het provinciaal beleid. 
Daarnaast zal de transitie van de mobiliteit verder moeten worden bewerkstelligd. In dat kader 
wijst spreker op de programma’s Groen Gas en Elektrificatie. Daarbij zal goed moeten 
worden gezocht naar de rolverdeling tussen gemeenten, provincies en landelijke overheid.  
Voorbeeldgedrag geeft de provincie vorm met het programma ‘Hier en Nu’. 
Over de grenzen heen kijken wordt letterlijk genomen. Een onderdeel van de Startnotitie is de 
gedachte dat de provincie internationaal wil gaan samenwerken met een aantal regio’s dat met 
vergelijkbare transitieprocessen bezig is en in hun eigen land wordt aangemerkt als een 
voorloopregio. Een voordeel daarvan is dat de provincie daarmee ook iets kan in de richting 
van Europa. Spreker heeft de voorliggende stukken aan de Europese commissaris in Brussel 
aangeboden. Die was dermate geïnteresseerd in de transitieaanpak van de provincie Utrecht 
dat spreker vandaag een brief ontving met het verzoek om meer details, zodat kon worden 
bekeken of daar Europese programma’s op kunnen worden gezet.  
Het aspect van voedselproductie wordt terecht benadrukt. In het kader van het programma 
Utrecht 2040 is de provincie aan de slag met de regionale voedselproductie. Voorgestaan 
wordt daarvoor programma’s te ontwikkelen samen met daarin geïnteresseerde partijen. De 
provincie ziet het als eens kans om dat nu in de vorm van pilots te verkennen, om op basis 
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daarvan te kunnen bekijken of dit kan worden opgeschaald. Dit is overigens een onderwerp 
waar als overheid goed moet worden nagedacht over welke rol daarin wordt gekozen. Op dit 
moment wordt het nog vooral gezien als het stimuleren van een proefproject. 
Een en ander bevindt zich nog niet in een fase waarin de provincie zaken kan voorschrijven 
dan wel afdwingen. Spreker verwacht ook dat dit niet nodig zal zijn, mede gelet op het feit dat 
grote winkelbedrijven maar ook grote levensmiddelenproducenten die beweging 
langzamerhand aan het maken zijn. Het is goed daarop aan te sluiten en daarmee allianties te 
zoeken.  
Het rapport van Rifkin is voor GS een inspiratiebron geweest. Dat wil niet zeggen dat alles in 
het  rapport wordt onderschreven. Datgene dat door GS wordt onderschreven, staat in de 
Startnotitie. Vooralsnog zal aan de slag worden gegaan langs de lijn van verleiden en 
stimuleren. De verwachting is dat daarmee veel stappen kunnen worden gezet. De verbrede 
reikwijdte van de AmvB Milieubeheer is eventueel een instrument waarmee met het 
bedrijfsleven in gesprek kan worden gegaan over energiebesparing. De provincie heeft 
overigens weinig instrumenten om zaken af te dwingen dan wel te verplichten.  
 
De heer Hoefnagels merkt op dat in de beantwoording werd aangegeven dat de provincie 
inzet op 20% duurzame energieopwekking in 2020. De provincie zet echter in op 30%, 
hetgeen door de heer De Jong wordt bevestigd.   
 
Nadat de voorzitter heeft vastgesteld dat er geen vragen en opmerkingen meer zijn sluit hij de 
discussie over dit onderwerp af.  
 
10. Statenvoorstel Vaststelling Provinciaal uitvoeringsprogramma Externe Veiligheid 
2011 – 2014 
De heer De Heer deelt mede dat de ChristenUnie zich kan vinden in het voorliggende voorstel 
en ermee instemt dat dit een sterstuk wordt.  
 
Mevrouw Blom informeert of het beeld dat de middelen op een gegeven moment aan de 
provincie zijn toegedeeld omdat de discussie over de kwaliteitscriteria nog niet is afgerond, 
klopt. Zeker waar het om de externe veiligheid gaat, is de vraag wie nu verantwoordelijk is op 
het moment dat er iets mis gaat. Op een aantal punten loopt een en ander nog niet zoals dit 
behoort te lopen. Indien de provincie verantwoordelijk is omdat de middelen aan haar zijn 
toegedeeld, heeft de provincie in de visie van de PvdA een probleem, omdat een aantal zaken 
nog niet naar behoren gaat.  
 
De heer Kloppenborg merkt op dat het Programma er goed uit ziet. GroenLinks acht het ook 
een goede zaak dat gelet wordt op de relatie met RO. Spreker vestigt vervolgens de aandacht 
op de verandering in het kader van de ontwikkeling naar regionale uitvoeringsdiensten. 
Geïnformeerd wordt in hoeverre dit al is meegenomen.  
 
Mevrouw Bodewitz stelt vast dat het document alleen is gericht op gevaarlijke stoffen en 
ongevallen. Wat de PvdD betreft zou ook moeten worden gekeken naar risico’s voor de 
volksgezondheid op de lange termijn, i.c. de sluipende ziekten en doodveroorzakers. 
Geïnformeerd wordt hoe GS daar tegenaan kijken.  
 
De heer Konings deelt mede dat de VVD instemt met het voorliggende voorstel.  
In aansluiting op het betoog van de PvdA merkt spreker op, dat de inhoud van het rapport een 
‘lappendeken’ laat zien aan uitvoeringsorganisaties. Geïnformeerd wordt of dit wel goed gaat 
komen. 
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Voorts wordt geïnformeerd wat bedoeld wordt met niet of minder urgente saneringen.  
Er is een aantal termijnen geweest waarop is geprobeerd de gelden en verantwoordelijkheden 
te verdelen. Dat is tot twee keer toe uitgesteld. Geïnformeerd wordt waarom het nu wel tot 
een vergelijk zou kunnen komen.  
 
De heer Hoefnagels merkt op dat in het document een paar keer staat dat er in feite sprake is 
van een voortzetting van het programma zonder ingrijpende wijzigingen. Anderzijds staat in 
de toelichting onder 2 dat de wet als eis stelt dat het bevoegd gezag een bestuurlijke 
verantwoording aflegt over de hoogte van het groepsrisico, de mate van zelfredzaamheid en 
bestrijdbaarheid van een calamiteit; in de praktijk laat het bestuur dat teveel over aan 
ambtenaren. Spreker heeft begrepen dat daarnaar in het afgelopen jaar een onderzoek is 
uitgevoerd en het Ministerie op basis daarvan nogmaals een sterke verantwoordelijkheid 
neerlegt bij de burgemeesters. Over de verantwoordelijkheid van de burgemeesters bij het 
groepsrisico, dat een algemeen en vaag begrip is, bestaat onduidelijkheid. Op de vraag wat de 
burgemeester nu al dan niet kunnen met dat groepsrisico moet een antwoord worden 
gevonden. D66 zal, met in achtneming van het vorenstaande, het Uitvoeringsprogramma 
steunen.  
 
De heer De Jong gaat er vanuit dat het beeld klopt. De provincie is er nog niet, maar daarvoor 
wordt het voorliggende programma juist ingezet. Het is een soort inhaalslag op het gebied van 
de Externe Veiligheid naar aanleiding van de rampen die hebben plaatsgevonden. Daar zijn 
extra middelen voor beschikbaar gesteld. Het is de bedoeling dat die inhaalslag in een bepaald 
aantal jaren is gemaakt en het veiligheidsniveau dusdanig is gerealiseerd dat een en ander 
weer gewoon in de desbetreffende lijnen kan worden teruggelegd. De verantwoordelijkheden 
liggen bij de bevoegde gezagen; de provinciale inrichtingen vallen onder de 
verantwoordelijkheid van de provincie, de gemeentelijke inrichtingen van de gemeente en de 
landelijke inrichtingen van de INM Inspectie. Het doel van het programma is de Externe 
Veiligheid te verbeteren, zonder dat de verantwoordelijkheid wordt overgenomen.  
Met betrekking tot de financiële toedeling licht spreker toe dat het een tijdelijk programma 
betreft dat een bepaald aantal jaren doorloopt en vervolgens weer in de lijn van de bevoegde 
gezagen moet vallen, waar ook de uitvoering dient plaats te vinden. Dit betekent dat het te 
zijner tijd derhalve weer terug te vinden moet zijn in het Gemeentefonds en het 
Provinciefonds. 
Het is de bedoeling dat dit werk straks bij de regionale uitvoeringsdiensten wordt 
ondergebracht. Zolang die er niet zijn, kan spreker zich voorstellen dat wordt gewerkt met een 
pool van externe veiligheidsspecialisten, zodat het belang dat het goed gebeurt wordt 
gewaarborgd. Er kan altijd een beroep worden gedaan op de experts. De provincie tracht de 
burgemeesters te ondersteunen bij het uitoefenen van hun taak op dit vlak. In dit kader wordt 
tevens op een bovenprovinciaal schaalniveau samengewerkt. Daartoe is met andere provincies 
een convenant afgesloten.   
De lange termijn gezondheidsrisico’s maken geen onderdeel uit van dit programma. Het 
Externe Veiligheidsprogramma richt zich specifiek op ontploffingsgevaar, de branden die als 
gevolg daarvan kunnen ontstaan en de risico’s die daarmee gepaard kunnen gaan. Dat is 
fundamenteel wat anders dan lange termijn gezondheidsrisico’s.   
Spreker onderschrijft dat de term groepsrisico een complex begrip is. Het is echter wel een 
hanteerbaar begrip. Vroeger werd alleen het individueel risico gehanteerd, waarmee een en 
ander alleen kon worden bepaald als er goed kon worden geteld. Het begrip groepsrisico biedt 
de mogelijkheid een en ander te bepalen indien zich in een groter gebied een aantal mensen 
bevindt.   
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De heer Konings memoreert zijn vraag waaraan moet gedacht als het gaat om een niet urgente 
sanering. 
 
De heer De Jong licht toe dat een urgente sanering te maken heeft met het niveau van de 
Externe Veiligheid. Er zijn veiligheidscontouren die aangeven hoeveel keer in hoeveel tijd er 
een ontploffingsrisico is. De urgente saneringen komen vaker voor en zitten derhalve in een 
hogere frequentie dan de niet urgente saneringen. Er zit ongeveer een factor 10 verschil 
tussen.  
 
De voorzitter stelt vast dat de commissie zich kan vinden in het voorliggende voorstel en 
ermee instemt dat dit een sterkstuk wordt.  
 
11. Uitplaatsing Hinderlijke Bedrijven 
Is voorafgaande aan deze vergadering behandeld.  
 
TER KENNISNEMING  
 
12. Verlichting van fietspaden t.b.v. sociale veiligheid 
 
13. Verslag World Expo Shanghai 2010 
 
14. Wabo Samenwerkingsovereenkomst 
 
15. Jaarverslag 2009 concessie openbaar vervoer 
 
16. Programma duurzame landbouw en milieu 
 
17. Economische Effectrapportage Giro d’Italia 
De heer De Heer deelt mede dat de ChristenUnie schriftelijke vragen zal indienen en 
afhankelijk van de beantwoording zal verzoeken om agendering.  
 
18. Bestedingsplan Brede Doeluitkering Verkeer en Vervoer 2011 
 
19. Fiets filevrij 
 
20. Utrecht missie India september 2010 
 
21. Utrechtse input voor de zogenaamde “Amsterdam-brief” 
 
22. Convenant naar een energie efficiënte Utrechtse land- en tuinbouw 
 
23. WTCAA Locatie Amersfoort 
 
24. Beëindiging provinciale subsidiebijdrage aan provinciale SER per 1-1-2011 
Mevrouw Van ’t Hooft memoreert dat de PvdA hierover al een vraag heeft gesteld. Zij gaat 
ervan uit dat deze vraag nog schriftelijk wordt beantwoordt, hetgeen door de voorzitter wordt 
bevestigd.  
 
25. Toeristische marketing en promotie: uitvoeringsovereenkomsten met de 
bestemmingsgebieden 2011 - 2012 
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26. Sluiting 
Niets meer aan de orde zijnde sluit de voorzitter de vergadering onder dankzegging voor 
ieders komst en inbreng.  
 


